



The Support Unit of the German National Rural Network (DVS), the Brussels Office of the Protestant Church in Germany and Eurodiaconia cordially invite you to an online workshop on

### **Civil society contribution to socioeconomic cohesion and resilience in rural areas**

An official event of the European Week of Regions and Cities 2021

**13 October 2021, 14:30 – 16:00**

The COVID-19 crisis has exposed how vulnerable our modern society is to unforeseen shocks such as a pandemic, but also such as sudden economic downturn or natural disasters. Regional resilience has become a buzzword these days, but sheds light on a problem which has been lingering in the shadows long before the new coronavirus hit: How can we enhance social cohesion in our regions on an everyday basis, so that local communities will be able to absorb shocks in a case of emergency? How do we make sure that grassroots initiatives on a local level also contribute to strengthening the community as a whole?

Civil society organisations, including religious communities, play a crucial role for socioeconomic cohesion and resilience in rural communities. They cut across divisions in society and provide social fabric for cooperation irrespective of social background, income, or political affiliation. In many EU Member States, civil society organisations are also prime providers of social services and infrastructures, particularly in less populated rural areas. Using various EU funded project examples, the workshop will investigate what can be learned from their experience and how it can feed into the context of recovery.

We are looking forward to discussing with you!

*Please find the agenda and details for registering for the event on page 2.*

**Brussels Office**

**Agenda**

14H30 Welcome

14H35 Keynote: What constitutes resilient rural communities and which factors contribute to better resilience and socioeconomic cohesion?

*Alistair Adam Hernández, expert on the topic of resilient rural communities*

14H55 Video testimonials from three exemplary projects across Europe:

- **SAVED project, Staffanstorp, Sweden**  
*Serving people in need and saving food from going to waste*
- **Telehebammen (tele-midwives), Bad Kreuznach, Germany**  
*Making midwife services easily available even in sparsely populated areas*
- **Stadtwerkstatt St. Veit, Austria**  
*Offering qualitative employment for people with disabilities and services to the local community*

15H10 Panel discussion: How can civil society organisations contribute to rural development processes?

- *Alistair Adam Hernández, expert (Germany)*
- *Maggie Nath, Centrumkyrkan Staffanstorp (Sweden)*
- *Michael Mellitzer, Diakonie de la Tour (Austria)*
- *Achim Kistner, LEADER Region Hunsrück (Germany)*

*Moderation: Ulrike Truderung, EKD Brussel Office*

15H40 Q&A with the audience

**Registration** for the online workshop via the website of the European Week of Regions and Cities:

<https://eu.app.swapcard.com/event/eu-regions-week/planning/UGxhbm5pbmdfNjMxMzlx> \*

\*You will need to first register via the registration platform Swapcard and create an account.

Under the following link you can find a user guide: [https://europa.eu/regions-and-cities/sites/default/files/2021/euregionsweek\\_2021\\_userguide.pdf](https://europa.eu/regions-and-cities/sites/default/files/2021/euregionsweek_2021_userguide.pdf)



Die Deutsche Vernetzungsstelle ländliche Räume (DVS), das Brüsseler Büro der Evangelischen Kirche in Deutschland und Eurodiaconia laden Sie herzlich zum folgenden Online-Workshop ein:

### **Civil society contribution to socioeconomic cohesion and resilience in rural areas**

Ein Workshop der European Week of Regions and Cities 2021

**13. Oktober 2021, 14:30 – 16:00 Uhr**

Die COVID-19-Krise hat uns eindrücklich vor Augen geführt, wie verletzlich unsere moderne Gesellschaft gegenüber unvorhergesehenen Schocks wie einer Pandemie, aber auch gegenüber Faktoren wie einem rapiden wirtschaftlichen Einbruch oder Naturkatastrophen ist. Regionale Resilienz ist dieser Tage zu einem Schlagwort geworden, beleuchtet jedoch auch ein Problem, welches bereits Relevanz hatte, bevor das neuartige Coronavirus auftrat: Wie können wir die soziale Kohäsion in unseren Regionen tagtäglich stärken, so dass lokale Gemeinschaften in der Lage sind, in einer Notsituation Schocks abzufedern? Wie stellen wir sicher, dass Graswurzel-Initiativen auf lokaler Ebene auch dazu beitragen, die gesamte Gemeinschaft zu stärken?

Zivilgesellschaftliche Organisationen, darunter auch Religionsgemeinschaften, spielen eine zentrale Rolle in der soziökonomischen Kohäsion und Resilienz ländlicher Gemeinschaften. Sie überbrücken gesellschaftliche Gräben und bieten soziale Strukturen für Kooperation, ungeachtet des gesellschaftlichen Status, Einkommens oder politischer Überzeugungen. In zahlreichen EU-Mitgliedstaaten sind zivilgesellschaftliche Organisationen auch wichtige Erbringer sozialer Dienstleistungen und Infrastruktur, insbesondere in dünn besiedelten Regionen. Unter Mitwirkung zahlreicher EU-geförderter Projektbeispiele will dieser Workshop beleuchten, welche Rückschlüsse sich aus deren gewonnenen Erfahrungen ergeben und wie diese in den Aufbauprozess eingebracht werden können.

Wir freuen uns auf die Diskussion mit Ihnen!

*Die Tagesordnung und Hinweise zur Anmeldung finden Sie auf Seite 4.*

## Programm

- 14H30 Begrüßung
- 14H35 Keynote: Was macht resiliente ländliche Gemeinschaften aus und welche Faktoren tragen zu verbesserter Resilienz und sozioökonomischer Kohäsion bei?  
*Alistair Adam Hernández, Experte für resiliente ländlichen Gemeinschaften*
- 14H55 Videoeinblicke in drei Beispielprojekte:
- *“SAVED”, Staffanstorp, Schweden  
Bedürftigen Menschen ein bezahlbares Essen ermöglichen und zugleich Lebensmittelverschwendung verhindern*
  - *Telehebammen, Bad Kreuznach, Deutschland  
Hebammendienste auch in dünn besiedelten Regionen leichter zugänglich machen*
  - *Stadtwerkstatt St. Veit, Austria  
Qualitativ hochwertige Arbeit für Menschen mit Behinderungen bieten und zugleich Dienste für die lokale Gemeinschaft leisten*
- 15H10 Podiumsdiskussion: Wie können zivilgesellschaftliche Organisationen zu ländlichen Entwicklungsprozessen beitragen?
- *Alistair Adam Hernández, Experte (Deutschland)*
  - *Maggie Nath, Centrumkyrkan Staffanstorp (Schweden)*
  - *Michael Mellitzer, Diakonie de la Tour (Österreich)*
  - *Achim Kistner, LEADER-Region Hunsrück (Deutschland)*
- Moderation: Ulrike Truderung, EKD-Büro Brüssel*
- 15H40 Fragen und Antworten der Teilnehmenden

Die **Anmeldung** für den Online-Workshop erfolgt über die Website der European Week of Regions and Cities:

<https://eu.app.swapcard.com/event/eu-regions-week/planning/UGxhbm5pbmdfNjMxMzlx> \*

\*Sie müssen sich zur Anmeldung zunächst auf der Registrierungsplattform Swapcard anmelden und ein Nutzerkonto anlegen.

Hinweise zur Registrierung finden Sie unter folgendem Link:

[https://europa.eu/regions-and-cities/sites/default/files/2021/euregionsweek\\_2021\\_userguide.pdf](https://europa.eu/regions-and-cities/sites/default/files/2021/euregionsweek_2021_userguide.pdf)